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Hoci je pondelok 27. januára pred 
obedom, okolo Technopolu je 

živo. Chodci a cyklisti ešte prebiehajú 
cez priechod cez Kutlíkovu smerom 
na Draždiak, hoci ťažký stroj už „ro-
zoberá zebru“.. O dva dni je priechod 
uzatvorený.

Základy premostenia cez Chorvát-
sky kanál si fotí viacero Petržalčanov. 
Väčšina sa snaží predstaviť si, ako asi 
budú dopravný most a štvorprúdová 
cesta, ktorá prepojí Kutlíkovu a Paj-
štúnsku, vyzerať. 

Cyklotrasa od hypermarketu sme-
rom na Draždiak je pre výstavbu pre-
rušená, obnoví sa vôbec ešte? 

Keď smerujem na Pajštúnsku, uva-
žujem, či divoké parkovisko medzi 
Jantárovou a  Topoľčianskou bude 
kvôli výstavbe budúceho prepojenia 
takisto zrušené alebo nie. Aj na tie-
to otázky nám odpovedal magistrát. 
(viac na str. 2)

Zaujme ma pani, ktorá sa bez ohľa-

du na tabuľu hlásajúcu „zákaz vstu-
pu na stavenisko“ brodí cez kamene 
a blato na novovybudovanú cestu na 
Pajštúnskej. Vedľa stojaci robotník 
len flegmaticky skonštatuje, že ta-
kýchto adeptov je tu cez deň viacero, 
prechádzky od Pajštúnskej sú celkom 
bežné. Mnohým sa nechce ísť až 
k vytvorenej obchádzke. Zrejme sa to 
naučia, výluka potrvá niekoľko me-
siacov, ich „skratku“ obsadia stavebné 
mechanizmy.  

Dokedy? V aktualitách na stránke 
petrzalskaelektricka.sk mesto infor-
muje, že prvého apríla by mala byť 
sprejazdnená križovatka Pajštúnska 
– Jantárová cesta. „Kutlíkova bude
uzavretá naďalej, aby bolo možné
dobudovať dopravný most Kutlíko-
va,“ píše sa v správe, ktorá však presný 
termín nešpecifikuje. Dopravný pod-
nik na svojej stránke avizuje zmeny
v  trase liniek do 30. júna, stránka
imhd.sk odhadla koncom januára

trvanie výluky na Kutlíkovej na cca 
9 mesiacov. Aký termín odhaduje 
mesto? „Robíme všetko preto, aby 
boli práce na celej trati dokončené do 
konca augusta tohto roka,“ odpove-
dal na našu otázku hovorca magistrá-
tu Peter Bubla. Spustenie plnej pre-
vádzky električky je naplánované na 
jar. Stavebné objekty, ktoré neovplyv-
ňujú jej chod, by mali byť hotové do 
konca augusta. (in)

foto: in 
          Pokračovanie na strane 2

Od 20. januára je uzavretá jedna z najdôležitejších 
tepien Petržalky. Denne v okolí Pajštúnskej a Kutlíko-
vej stretnete desiatky zvedavcov, ktorí odhadujú, ako 
sa zmení tamojšie okolie. Keďže vizualizácie neexistu-
jú, pýtali sme sa magistrátu.

O čom je výluka na Kutlíkovej?

Vykúpenie 
z traumy
Roky chátrajúci objekt na Znievskej 26 
sa začne už na jar rekonštruovať. 
Zmení sa na strednú školu.

Práce  
na Braníku stoja
Od jesene minulého roka má Petržal-
ka zverený do správy objekt budovy 
Braník. Prečo s ním ešte nič nepod-
nikla?

Najväčší hriech 
podľa čalúnnika?
Michal Bihari funguje v maličkej diel-
ni na Lachovej už 24 rokov. Ako je 
na tom jeho remeslo v dnešnej dobe 
vecí na jedno použitie?

Detský kútik,  
to nie je len stolček
Tipy na prevádzky, kde vaše dieťa 
nájde priestor pre hru, ktorá neob-
medzuje iných návštevníkov.

strana 4

strana 10

strana 8
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Pajštúnsku a Kutlíkovu 
prepojí štvorprúdová cesta.
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Slovo  
šéfredaktorky

Šachisti
Vyzerá to, akoby petržalskí 
poslanci z  Teamu Bratislava 
a  PS rozohrali so starostom 
šachovú partiu. Miestny úrad 
pripravoval referendum k pre-
kládke vysokého napätia nad 
Draždiakom, ale poslanci ho 
preskočili, dali pozmieňujúci 
návrh k rozpočtu na rok 2025, 
v  ktorom rovno alokovali na 
prekládku sumu 3,3 milióna 
eur. Reakcia starostu? Roz-
počet nepodpísal „z dôvodu 
zjavnej nevýhodnosti pre 
mestskú časť a  nezákonnos-
ti“. Porušuje podľa neho le-
gislatívu o  obecnom zriadení 
a  rozpočtových pravidlách. 
V  prípade prekládky totiž 
nejde ani o majetok mestskej 
časti a  ani o  majetok, ktorý 
by nemal majiteľa. Schválené 
milióny by navyše šli na úkor 
činností, ktoré je úrad povinný 
vykonávať. Podľa jeho slov by 
mu len referendum vedelo dať 
mandát na takýto krok. A tak 
sa Petržalka od januára ocitla 
v rozpočtovom provizóriu.
Nový rozpočet sa bude zrejme 
schvaľovať na mimoriadnom 
zastupiteľstve v marci. Na ťahu 
sú poslanci. Buď prelomia sta-
rostovo veto (je potrebných 21 
hlasov, Team Bratislava a  PS 
má 19, pozn. red.) alebo bude 
mestská časť v  provizóriu do-
vtedy, kým nebude schválený 
nový rozpočet.
Starosta pre TV Bratislava 
uviedol, že v  marci predloží 
úrad veľmi podobný návrh 
rozpočtu a dodal, že poslan-
ci môžu prelomiť jeho veto, 
ale... „Dosiahli by tým, že by 
bol schválený rozpočet, ale 
tých 3,3 milióna alokova-
ných na prekládku by som 
nevyužil. Nie je moja povin-
nosť to spraviť. Ja ich síce 
nemôžem minúť na nič iné, 
ale neminú sa ani na to, na 
čo ich alokovali,“ uviedol.
Tak sú teraz na ťahu zase 
petržalskí poslanci. Dúfaj-
me, že na konci tejto hry to 
nebude šach-mat pre Petr-
žalčanov. 
 Ingrid Jarunková

S P O L O Č N O S Ť / S Í D L I S K OV Ý S TAV B A

pizzacarla.sk pizzacarla.skVOLAJTE ZDARMA DENNE 10:00 - 21:30

0800 10 20 30 ...viac ako len pizza

2+1 Pizza za 1€
+ 1,5l Kofola alebo Vinea zdarma

Pri online objednávke nad 17€ 
100g Milka zdarma

Okrem napriamenia a rozšírenia Kutlíkovej a Paj-
štúnskej a vybudovania  mosta cez kanál, sa bude 
budovať nová križovatka Jantárová cesta – Paj-
štúnska – Kutlíkova, vymieňať kanalizácia, robiť 
nové napojenia na Tupolevovu a Brančskú ulicu, 
autobusové zastávky, chodníky aj cyklochodníky. 

okolie Kutlíkovej?

Medzi Jantárovou a Topoľčianskou, zhruba v dráhe budúceho prepoje-
nia Pajštúnskej a Kutlíkovej, sa aktuálne parkuje „nadivoko“. Dôjde k zru-

šeniu tohto parkoviska? 
„Nová časť Kutlíkovej ulice ne-
bude zasahovať do asfaltovej 
plochy na Topoľčianskej ulici 
a  nebude do nej zasahované 
ani v  súvislosti s  výstavbou 
tejto križovatky,“ uviedol ho-
vorca magistrátu Peter Bubla.

Pôvodná cestná komunikácia už takmer zmizla, na-
hradiť by ju mal most cez Chorvátske rameno. Pôjde 
laicky povedané o dva mosty, ktoré budú oddelené, 
pričom na jednom budú prechádzať autá dvojprú-
dovou cestou v jednom smere a na druhom v opač-
nom? Alebo pôjde o jeden spojený most?
„Prakticky pôjde o 2 mostné telesá v tesnej blízkos-
ti, ktoré však budú zasypané a na ktorých bude vy-
budovaná vozovka - podobne, ako pri združenom 
moste na Rusovskej ceste,“ uviedol hovorca magis-
trátu Peter Bubla.

Uvedený priechod pre 
chodcov bol uzatvorený 
v  stredu (29.1.2025), ob-
chádzková trasa vedie 
cez priechody na križo-
vatke so Starohradskou 
a Romanovou.

Zábava začne fašiango-
vým sprievodom s  ľu-

dovými súbormi. „Zapojte 
sa doň aj vy, všetky masky 
sú vítané,“ pozýva mestská 
časť na svojej facebooko-
vej stránke.  Okrem fašian-
gového sprievodu pod ve-
dením FS Kysučan z  Čadce 
a  FS Devín, sa môžete tešiť 
aj na bohatý sprievodný 
program.
Zraz účastníkov sprievodu 
pri budove Technopolu je 
o  10:30h. O  11:00h vyrazia 
smerom k  Zrkadlovému 
háju. Od 11:30h do 15:00h 
je pripravená fašiangová 
zábava pre rodiny a  deti 
vo vnútornej a  vonkajšej 
časti DK Zrkadlový háj. 
Pred kultúrnym domom 
váš čaká predaj a  ochut-
návka tradičných zabíjač-
kových špecialít ( jaternice, 
klobásy, kapustnica) a  živá 
hudba. Vo vnútri súťaže 
a  hry pre deti, mini-disko-
téka pre deti s animátormi, 
detské dielne s  výrobou 
dekorácií. Od 15h je pripra-
vený hudobno-divadelný 
program, o  17.30h začne 
symbolické pochovávanie 
basy. Na fašiangovej zába-
ve nájdete aj stánky s  tra-
dičnými remeslami (výroba 
sviečok, drotárstvo, šper-
kárstvo), predaj domácej 
medoviny, vareného vína 
a fašiangových šišiek a tiež 
výstavu fotografií a  obra-
zov o  fašiangových tradí-
ciách v Bratislave a na Slo-
vensku.

(pn)

Na Pajštúnskej pred objektom Skybox sa už 
črtá komunikácia - štvorprúdová cesta - roz-
delená zeleným ostrovčekom a  vedľa nej 
chodník. Pôjde o združený chodník pre chod-
cov a cyklistov?
„Na fotografii je cyklochodník, na rozostava-
nej časti vpravo bude chodník pre chodcov,“ 
uviedol hovorca magistrátu Peter Bubla.

Posledné  
chvíle  
priechodu

Nezmeškajte 
fašiangovú 
zábavu
Petržalka oživuje 
tradíciu fašiango-
vých sprievodov. 
Ten posledný sa 
uskutočnil v marci 
2019. Nová séria 
osláv Fašiangov 
v Petržalke štartuje 
v sobotu 1. marca.

Cyklotrasa popri ramene od 
Kauflandu k  Draždiaku je pre 
výstavbu mosta prerušená. Ako 
bude viesť jej trasa po ukončení 
prác? Pôjde popod most, ako je to 
aj v prípade mosta pri Kostole Sv. 
rodiny?

„Po ukončení prác na trati 
bude nová cyklotrasa viesť para-
lelne s traťou, v jej tesnej blízkosti,“ 
uviedol hovorca magistrátu Peter 
Bubla.

Ako sa zmenilo a zmení

➤ Pokračovanie zo strany 1

Doteraz mohli čitatelia 
knihy z  knižnice kedy-

koľvek vrátiť buď osobne, alebo 
prostredníctvom biblioboxu. 
Od februára si ich môžu ke-
dykoľvek, teda aj mimo otvá-
racích hodín všetkých devia-
tich pobočiek, aj požičať, a to 
vďaka výdajnému knihoboxu. 
Knihy si čitatelia objednajú 
prostredníctvom online ka-

talógu knižnice  a na záver si 
vyberú možnosť „Doručiť do 
knihoboxu“. Výpožičky kniž-
nica vybavuje len v  pracovné 
dni, knihy sú dostupné do 24 
hodín od objednania. Výnim-
kou sú zatiaľ objednávky vy-
tvorené v piatok po 13:00 – tie 
budú vybavené až v pondelok 
od 13:00. „Knihobox je tren-
dom v  modernom knihovníc-

Knihobox je unikát
Petržalská knižnica prichádza ako prvá 
v Bratislavskom kraji s novou službou. Fun-
guje na spôsob iných výdajných boxov.

tve, ktorý obyvatelia určite 
ocenia,“ hovorí o  výhodách 
knihoboxu riaditeľka Knižni-
ce Petržalka Libuša Jaďuďová. 
Dodáva, že prvé tri mesiace - 
v pilotnej fáze, bude služba pre 
čitateľov bezplatná. 

Petržalský knihobox je 
umiestnený pri vchode do 
Petržalskej plavárne na Tu-
polevovej 7. Čitateľom slúži 
len na vyzdvihnutie objedna-
ných kníh, vrátiť ich treba buď 
osobne v  pobočke knižnice, 
z  ktorej boli knihy požičané, 
alebo prostredníctvom tzv. 
biblioboxu. (mh) 

 foto: MČ Petržalka



4 • 14. 2. 2025 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 14. 2. 2025 • 5Š K O L S T V OŠ K O L S T V O

Sklad: Magnetova 11, BRATISLAVA

yuokna@centrum.sk

SERVIS

● Obhliadka
a kontrola okien

● Výmena starého tesnenia
● Nastavenie a ošetrenie

kovania

PLASTOVÝCH OKIEN

AKCIAAKCIA
výmena tesnenia

za najlepšie ceny

na trhu

ZADARMO
OBHLIADKY A KONTROLA

OKIEN V BA
Predaj a montaž / 
žaluzie a sieťky

Takmer 15 rokov bol ob-
jekt bývalej škôlky nevy-

užívaný, chátral a  priťahoval 
asociálov. Petržalka aj preto 
požiadala hlavné mesto o zve-
renie do správy a v septembri 
2021 ho aj získala. Úrad sa 
snažil riešiť ľudí, ktorí tu pres-
pávali, vymenil mreže, zabez-
pečili strechu, aby dovnútra 
nezatekalo. Areál vyčistil, ná-
letové dreviny orezal. Hovori-
lo sa o knižnici alebo dennom 
centre, k  väčšej rekonštrukcii 
však nedošlo.

„Koncom roka 2023 sme 
oslovili Petržalku so žiados-
ťou o  prenájom vhodných 
priestorov na prevádzku 
strednej odbornej školy s  ka-

Na poslednom miest-
nom zastupiteľstve 

poslanci určili spádové školy 
pre nové ulice. Labutia ju bude 
mať na ZŠ Holíčska, Ulica ge-
nerála Goliana, Pri vojenskom 
cintoríne, Pri smaltovni na ZŠ 
Nobelovo námestie. 

Poslanci za poslanecký 
klub Team Bratislava a  PS, 
Pavol Peceň a  Zdenko Pek 
upozornili, že na Lúkach 
sa zvyšuje tlak na kapacitu 
miestnych základných škôl. 
„V súčasnosti v  tejto oblasti 
fungujú tri štátne základ-
né školy s  celkovým počtom 
2 105 žiakov (zdroj: INE-
KO), pričom Základná škola 
Turnianska 10 slúži aj ako 
spádová škola pre Čunovo,“ 
uvádzajú v  tlačovej správe. 
„Výstavba v  tejto miestnej 
časti Petržalky, vrátane pro-
jektu Slnečnice – Južné mesto, 
ktorý po dokončení prinesie 
10 156 nových bytov pre 20 
000 – 30 000 obyvateľov, spô-
sobí výrazné zvýšenie dopytu 
po vzdelávacích kapacitách. 
Hoci sa v Slnečniciach plánu-
je výstavba novej základnej 
školy s  kapacitou približne 
566 žiakov, predbežná analý-
za naznačuje, že táto kapaci-
ta nebude postačovať.“

Ako jedno z  riešení tejto 
situácie navrhli využiť bu-
dovu na Žehrianskej 9, kde 
v  súčasnosti sídli špeciálna 

základná škola s  približne 
200 žiakmi. „Budova je svojou 
rozlohou porovnateľná so ZŠ 
Turnianska 10, ktorú v súčas-
nosti navštevuje približne 850 
žiakov, a  nachádza sa v  nej 

Existujúce školy  
sa nafúknuť nedajú

S novou výstavbou v Petržalke pribúdajú aj 
školopovinné deti, ktoré sa s rodičmi sťahujú 
do nových bytov. Ich spádovými základnými 
školami sú však len „staré“ školy v Petržalke. 
Ustoja to množstvo nových detí? 

aj Národný ústav certifiko-
vaných meraní vzdelávania 
(NUCEM).“ Navyše má s cel-
kovou výmerou 18 644 m². 

Na februárovom zastupiteľ-
stve preto predložili uznesenie 
(bolo schválené, pozn. red.), 
ktorým poverujú starostu zača-
tím rokovaní so štátom o využi-
tí budovy a areálu na Žehrian-
skej 9. Cieľom by mohol byť 
dlhodobý prenájom, zámena 
alebo odkúpenie nehnuteľnosti, 
čo by mohlo doplniť plánovanú 

školu v Slnečniciach. 
Starosta Ján Hrčka sa s návr-

hom stotožňuje. Ako upozor-
nil, škola v Slnečniciach nebude 
areálová s  takými veľkorysými 
externými priestormi, ako 
sme zvyknutí zo sídliska. Na-
vyše skôr ako za tri roky stáť 
nebude. Zároveň spomenul 
paradox, že hoci máme aktu-
álne najviac detí v  základných 
školách a počty najbližšie roky 
rásť nebudú, v  oblastiach, kde 
nastáva nová výstavba, nebudú 
kapacity stále dostatočné. V is-
tých lokalitách bude dopyt rásť, 
na výstavbu novej školy však 
mestská časť financie nemá, 
Žehrianska by bola čiastočným 
riešením. O  jej možnostiach 
vie, podotkol však, že budovu 
a  pozemok pod budovou síce 
vlastní štát, areálové pozemky 
však nie. „Môže sa stať, že školu 
sa podarí zameniť, ale nebu-
deme mať areál. Takže jedna 
z  vecí je rokovať zároveň aj 
o priľahlých pozemkoch,“ uvie-
dol. (pn, in)

foto: Matúš Husár

Obyvatelia Znievskej sa po  
rokoch konečne zbavia traumy

Chátrajúcu budovu 
bývalej škôlky na 

Znievskej 26, ktorú 
roky „okupovali“ 

asociáli, získalo do 
prenájmu Lýceum 

C.S. Lewisa. „Ak 
všetko dobre pôjde, 
začať s rekonštruk-
ciou by sme chceli 

už na jar,“ hovorí 
riaditeľka Zuzana 

Mikloš Fabrici.

V  aktualizovanom rebríčku 
základných škôl podľa do-

siahnutých výsledkov žiakov 
sa na vedúcu pozíciu prepra-
covala ZŠ na Mudroňovej 83 
v  Bratislave. V  Bratislavskom 
kraji dosiahla spomedzi petr-
žalských ZŠ najlepšie umiest-
nenie Cirkevná ZŠ Narnia na 
Beňadickej (20. miesto). Pokiaľ 
ide o  stredné odborné školy 
(lýceum má len tri roky, ešte 
v  rebríčku nefiguruje, pozn. 
red.) v  našom kraji, najlepšie 
sa umiestnila Obchodná aka-
démia na Hrobákovej na 10. 
mieste. V  Petržalke máme aj 
„favorita“ z  opačného spek-
tra. SOŠ gastronómie a  ho-
telových služieb na Farského 
sa s  celkovým hodnotením 
2,4 delí so strednou školou 
v Modre o posledné miesto. 
Z  prvých šiestich gymnázií 
s  najlepšími výsledkami štu-
dentov je až päť z  Bratislavy. 
Prvá je GAMČA – gymnázium 
na Grösslingovej ulici. V  reb-
ríčku Bratislavského kraja je na 
tom spomedzi petržalských 
gymnázií najlepšie Bilingválne 
gymnázium C.S. Lewisa na 10. 
mieste.

Zdroj: skoly.ineko.sk

Úspešní  
súrodenci
Nedávno zverejnil por-
tál INEKO rebríčky škôl 
s najlepšími výsledkami 
žiakov.

pacitou 240 študentov,“ spo-
mína Zuzana Mikloš Fabrici. 
Keď im úrad ponúkol Zniev-
sku, a  vo februári 2024 aj 
ukázal, spočiatku sa na neo-
bývateľný komplex pozerali 
s  nedôverou. „Potom sme si 
však povedali, že to zvládne-
me.“

Na zmluve pracovali s úra-
dom takmer deväť mesiacov, 
koncom januára 2025 bola 
konečne podpísaná. Lýceum 
sa v  nej zaväzuje, že do pre-
najatej budovy investuje do 
dvoch rokov od vydania sta-
vebného povolenia tri milió-
ny eur. Budovu, v ktorej bude 
stredná odborná škola, má 
prenajatú na 30 rokov. 

Nič sa nebude nadsta-
vovať, ani pristavovať

Lýceum C. S. Lewisa je 
aktuálne v  podnájme u  svoj-
ho „staršieho brata“. Je totiž 
súčasťou Združenia škôl C. 
S. Lewisa, ktoré tvoria aj Cir-
kevná základná škola – Nar-
nia Bratislava na Beňadickej 
a  Bilingválne gymnázium 
C.S.Lewisa na Haanovej. 
To aktuálne slávi 20 rokov 
existencie a  podľa nedávnej 
správy INEKO je gymnáziom 
s  najlepšími výsledkami štu-
dentov v Petržalke.

Čo si predstaviť pod poj-
mom lýceum? Je to vlastne 
Stredná odborná škola, kto-
rá sa zameriava na podni-

kavosť, digitálne zručnosti 
a  rozvoj charakteru. Nová 
budova bude slúžiť práve 
jej študentom. Aktuálne 
majú tri ročníky, v  každom 
tri triedy po 17 študentov. 
Väčšina tretiakov plánuje 
pokračovať na vysokej škole, 
prevažne so zameraním na 
ekonomicko-marketingové 
smery alebo IT - programo-
vanie, správa sietí, dátové 
analýzy. 

Keď vojdete do gymná-
zia na Haanovej, ani by ste 
v  budove nespoznali klasic-

kú petržalskú školu. Vesti-
bul je premenený na herňu 
s  ping-pongovými stolmi 
a  nie je to jediná viditeľná 
zmena. Interiér prešiel pre-
menou, ktorú ocenili aj v naj-
prestížnejšej domácej archi-
tektonickej súťaži CEZAAR. 
Stručne povedané je priateľ-
ská k študentom. 

V rovnakom móde by mala 
byť zrekonštruovaná aj bu-
dova na Znievskej 26. Štvor-
pavilónový objekt s  átriom 
uprostred nezmení objem, 
nič sa k nemu nebude prista-
vovať, aj naň nadstavovať. Zá-
sadnejšou zmenou prejde len 
átrium. Zatiaľ je to exteriéro-
vý priestor, ale škola zvažuje 
aj jeho zastrešenie, aby mohlo 
už ako multifunkčná hala slú-
žiť pre spoločné stretnutia 
študentov. 

„Aktuálne podávame žia-
dosť o stavebné povolenie. Re-
konštrukcia by od júna mala 
trvať zhruba desať aj dvanásť 
mesiacov a  máme ambíciu 
otvoriť školu už v  septembri 
2026. Budeme vďační oby-
vateľom za trpezlivosť počas 
stavebných prác, my im na 
oplátku vytvoríme priestor, 
do ktorého sa vráti život,“ ho-

vorí riaditeľka lýcea Zuzana 
Mikloš Fabrici.

Stavba školy nielen v  Petr-
žalke, ale aj v Bratislave, je vždy 
udalosť. V  tomto prípade za 
ňou stojí nezisková organizá-
cia. Financovať ju bude z vlast-
ných zdrojov, grantu a pôžičky. 
V podstate by sme sa im mali 
poďakovať, že sa na to podu-
jali. Mestská časť nebude mať 
ďalšie náklady a už viac ani sta-
rosti s  pustnúcim priestorom. 
Obyvatelia budú mať konečne 
pokoj. A  ani o  obsadzovanie 
parkovacích miest rodičmi sa 
nemusia obávať. Stredoškoláci 
sú už samostatní.  (in)

foto a vizualizácie: archív 
Lýcea C. S. Lewisa  

Aktuálny stav ob-
jektu na Znievskej.

Časť náletových drevín miestny úrad pred 
troma rokmi orezal, ďalším sa tu stále darí.

Vizualizácie ukazujú, ako by mohla 
stredná škola vyzerať po rekonštrukcii.

Átrium je zatiaľ exteriérový priestor, 
škola zvažuje jeho prestrešenie.

Budova a veľkorysý areál 
školy na Žehrianskej 9 nie 
sú kapacitne plne využité. 
Úrad chce začať rokova-
nia, aby to zmenil.

➤➤

Zatečené steny v interiéri
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Toto sú slová Martina Ku-
balu, predsedu OZ Mú-

zeum petržalského opevnenia 
a  osobnosti Petržalky 2023. 
Spolu s ďalšími dobrovoľníkmi 
opravujú od roku 2011 bunker 
B-S-4. Počas posledných po-
vodní v  septembri 2024 týž-
deň strávili na streche zapla-
veného bunkra a  odčerpávali 
priesaky.

Spoločne s  predsedom 
OZ Bratislava a jej Premeny 
a  tvorcom rovnomenných 
kníh Ľubomírom Deákom 
v  rokoch 2023/2024 vytvo-
rili 18-minútový dokument 
s  názvom PETRŽALSKÉ 
BUNKRE B-S 1 až B-S 
15, v  ktorom komplexne 
spracovali celú líniu, kto-

rá niesla názov Petržalské 
predmostie. Pozostávala 
z  rôznych typov bunkrov, 
pričom niektoré sú v  rámci 
Československa unikátom. 
Aktuálne ho nájdete aj na 
youtube. Vybrali sme z neho 
zopár zaujímavostí.

B-S-1 “Štěrkoviště“
Nachádza sa neďaleko 

brehu Dunaja, názov do-
stal podľa štrkových bre-
hov rieky. Ide o  samostatný 
pechotný zrub prvej triedy 
odolnosti postavený v  roku 
1936. Je pomerne ľahko prí-
stupný cyklotrasou, ktorá 
vedie lesom popri bývalej 
pohraničiarskej ceste zva-
nej Signálka. Ako aj ďalšie 

Bunkre boli budované už pred 2. svetovou vojnou proti roz-
pínavosti nacistického Nemecka. Kvôli Mníchovskej dohode 
zostali nevyužité. Bratislavu chránil pred nepriateľom deväť 
kilometrov dlhý opevnený oblúk vybudovaný v Petržalke opie-
rajúci sa oboma koncami o brehy Dunaja.

 Termín „srub“ pochádza 
z  15. storočia, označo-
valo sa ním opevnené 
drevozemné postavenie 
v  období husitských vo-
jen. 

 Za týmto označením na-
sledoval krycí názov ob-
jektu, ktorými posádky 
jednotlivé bunkre nazýva-
li. Vždy vychádzali z  cha-
rakteristického alebo kra-
jinného prvku v okolí.

 Číslo určovalo jeho pora-
die v línii.

Prvé pevnostné objekty 
vznikli už medzi rokmi 1933-
1935. Do jesene 1938 bolo 
petržalské opevnenie kom-
pletne stavebne dokonče-
né.

Vojenské bunkre
v Petržalke sú raritou

Roky sa o ne starajú len dobrovoľníci alebo 
sa o ne nestará nik, hoci vlastníka majú. Pri-
tom Bratislava je jediným hlavným mestom 

Európy s tak zachovaným pevnostným 
systémom. Napriek tomu je jedným z troch 
hlavných miest Európy, kde nie je Národné 

vojenské múzeum. 

B ako Bratislava, S ako srub 

MINCE - BANKOVKY

B-S-8 “Hřbitov” – najväčší 
Pred starým vojenským cintorínom z 1. svetovej vojny bol 

v marci 1937 postavený B-S-8. Po oboch stranách mal otvorené 
polia, v oboch streleckých miestnostiach mal okrem dvojguľo-
metov aj kanóny. O bunker sa stará od roku 2009 OZ Zachráň-
me petržalské bunkre. V bunkri je zriadené múzeum.

B-S-4 “Lány”
Pri vychádzaní z Pečnianskeho lesa sa cez staré dunajské ra-

meno dostaneme k bunkru B-S-4. Ten dostal svoje meno podľa 
lánov polí, ktoré viedli až k  Viedenskej ceste. Vznikol za se-
dem dní v januári 1937 a bol vybudovaný v 2. triede odolnosti. 
Nachádzal sa na okraji lesa, bol teda viac ohrozený. Strop mal 
hrúbku 200 cm a čelná stena až 220 cm. Posádku tvorilo 27 mu-
žov. Hlavnú výzbroj štvorky tvorilo guľometné dvojča, na ľavej 
strane však pribudol protitankový kanón. Všetky zbrane, pre-
kážky a vybavenie si môžete v tomto bunkri aj naživo pozrieť.

B-S-10 “Tři hranice”
V poli za železničnou traťou, v tesnej blízkosti diaľnice D2 

sa nachádza najväčší zo starých objektov. Pochádza z rokov 
1934-35. Názov získal podľa stretu štátnych hraníc Česko-
lovenska, Rakúska a Maďarska, ktoré sa pred vojnou nachá-
dzalo práve tu. Bunker je v súkromnom vlastníctve, od roku 
2017 ho opravovalo pár dobrovoľníkov, koncom septembra 
2023 ho symbolicky kolaudovali a ponúkli možnosť prenajať 
si ho na noc. Bohužiaľ, už o rok im dvakrát za sebou vykradli 
kontajner, ktorý bunker zásobuje solárnou energiou. Zostali 
bez vody a elektriny. „Plánujeme ho na jar znova ´spojazdniť´ 
a poriadne zabezpečiť,“ povedal nám jeden z dobrovoľníkov 
Martin Kleibl.

bunkre v  Pečnianskom lese 
je v  súkromnom vlastníctve 
bez známky údržby či sta-
rostlivosti. 

B-S-2 “Mulda”
Betónovaný bol v decembri 

1936. Mulda označuje koryto 
mŕtveho ramena Dunaja. 
V  minulosti tu z  iniciatívy 
dobrovoľníkov vzniklo múze-
um pojednávajúce o studenej 
vojne a  pohraničnej stráži. 
Múzeum zaniklo po povod-
niach v roku 2013. 

B-S-3 „Paseka“
Nachádzal sa v  lese, vy-

budovaný bol v  januári 

1937. Podobne ako v  B-S-2 
bola aj v  B-S-3 21-členná 
posádka, mal aj rovnakú vý-
zbroj. Nešlo však o identic-
ké objekty. V celom Česko-
slovensku neboli postavené 
dva rovnaké a  aj tieto sa 
líšia dispozičným riešením 
a  iným uhlom osi hlavných 
zbraní. Úlohou trojky ako 
každého objektu v línii bolo 
chrániť svojou paľbou su-
sedné objekty. 

B-S-5a,5b 
“Vídeň I a II” - zničené

Boli zabudované do ná-
sypu Viedenskej cesty. Boli 
súčasťou prvej staršej obran-

nej línie Petržalky budovanej 
v roku 1933-1935.

B-S-6 “Vrba”
Vybudovaný v  roku 1935. 

Stojí pri zjazde z  diaľnice D2 
na Bratskú ulicu. Disponoval 
dvoma ťažkými guľometmi. 
V  interiéri mal aj jednodu-
chý záchod a  studňu. Viac sa 
môžete dozvedieť pri osobnej 
návšteve, nakoľko je v ňom ako 
v jedinom starom objekte zria-
dené múzeum. Do pôvodného 
stavu ho opravuje partia dob-
rovoľníkov z OZ B-S-6 Vrba. 

B-S-7 “Cvičiště”
Názov dostal podľa využí-

vania lokality, ktorá dodnes 
nesie pomenovanie Vojenský 
dvor. Ide o prvý objekt na pra-
vom brehu Dunaja vybetóno-
vaný koncom októbra 1933. 
Posádku tvorilo 6 mužov 
s dvoma ťažkými guľometmi. 

B-S-9 “Kittsee”
Nachádza sa neďaleko 

Kopčianskej ulice. Stojí tes-
ne vedľa cesty, ktorá vedie 
do Kittsee. Bol postavený 
ako druhý bunker v  Petržal-
ke v  novembri 1933. Rovna-
ko ako B-S-7 má len jednu 
miestnosť s troma strieľňami.

Na streche bunkra bol 
postavený malý drevený 
domček fungujúci ako stráž-
nica a zároveň ako maskova-
nie. B-S-9, patrí spolu s B-S-4, 
7 a 8 do vlastníctva Vojenské-
ho historického ústavu. Sú to 
jediné objekty, ktoré si štát 
ponechal. 

B-S-11 “Janík” - zničený
Stál v  mieste dnešnej au-

tobusovej zastávky na Lie-
tavskej ulici. Musel ustúpiť 
výstavbe sídliska. 

B-S-12 “Oroszvár” 
 - zničený

Objekt z  roku 1933 stál 
v  blízkosti Chorvátske-
ho ramena pri starej ceste 
na Rusovce (po maďarsky 
Oroszvár). Stál na dnešnej 
Betliarskej ulici v mieste kri-
žovatky, resp. odbočky k  ne-
mocnici Antolská. 

B-S-13 “Stoh”
Za poliklinikou Procare, 

v  tesnej blízkosti mosta cez 
Chorvátske rameno sa na-
chádza ďalší pechotný ´srub´. 
Tento je z marca 1937. Bunker 
bol za socializmu armádou 
opustený ako jeden z prvých, 
keď po premostení Chorvát-

skeho ramena stratil možnosť 
výstrelu. „Jeho zostávajúce vy-
bavenie putovalo do pevnost-
ného múzea v  Darkovičkách. 
To sa, žiaľ, o  vybavení ostat-
ných bunkrov v Petržalke nedá 
povedať. Po opustení armádou 
boli postupne rozkradnuté 
a  dnes môžeme ich vybave-
nie obdivovať v  súkromných 
zbierkach a  múzeách v  za-
hraničí,“ hovorí v  dokumente 
Martin Kubala. 

B-S-14 “Duna”
Z  roku 1934. Nachádza sa 

už za hrádzou v  záplavovej 
zóne a je v súkromnom vlast-
níctve. 

B-S-15 “Ostrov”
Uzatvára líniu opevnenia. 

Jediný jednopodlažný ťažký 
objekt v  Petržalke bol vybe-
tónovaný vo februári 1937. 
Nachádzal sa na ostrove 
vytvorenom dunajským ra-
menom, ktoré bolo sčasti 
zasypané kvôli prístupu. Mal 
protitankový kanón spriah-
nutý s  ťažkým guľometom, 
ktorý mal výstrel priamo na 
Dunaj proti prípadnému úde-
ru flotily z Maďarska. Vpravo 
mal ťažký guľomet umiest-
nený v  kupole podobne ako 
B-S-13. Po súhlase majiteľa 
bola z  tohto objektu v  roku 
2018 vybúraná strieľňa pre 
pôvodný protitankový ka-
nón – posledná v  Petržalke. 
Bola prevezená a  zabudova-
ná do objektu B-S-4, kde ju 
dnes môžeme vidieť spolu 
s  pôvodným protitankovým 
kanónom – jediným exem-
plárom na Slovensku.

Upravený a krátený text: 
Martin Kubala

Foto: archívne foto: OZ Mú-
zeum petržalského opevnenia, 
aktuálne foto : Ľubomír Deák 
OZ Bratislava a jej Premeny, 

Martin Kleibl
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Blok 4 v Downtown Yards ponúka päťpodlažnú budovu na 
predaj s plochou 1700 štvorcových metrov.

Architektonicky atraktívne multifunkčné budo-
vy budú priamo v  bratislavskom downtowne 

na hranici Starého Mesta a Ružinova. Spĺňajú všet-
ky nároky na moderné a  komfortné podnikanie či 
investíciu a  predstavujú výnimočnú príležitosť pre 
tých, ktorí hľadajú strategickú polohu, multifunkčné 
využitie a flexibilné prostredie. 

V ponuke na podnikanie vo vlastnej budove sú:
BLOK 1 – trojpodlažná budova na predaj 
 s plochou 700 štvorcových metrov
BLOK 3 – štvorpodlažná budova na predaj 
 s plochou 1400 štvorcových metrov 
BLOK 4 – päťpodlažná budova na predaj 
 s plochou 1700 štvorcových metrov 
KANCELÁRSKE JEDNOTKY na prvom poscho-
dí pozdĺž všetkých rezidenčných blokov rôznych 
veľkostí a zaujímavých dispozícií od 27 štvorcových 
metrov až po celé poschodia. 

Architekti navrhli päť samostatne stojacich níz-
kopodlažných multifunkčných objektov od Plá-
teníckej ulice, čím vytvoria prirodzený prechod 

od pôvodnej zástavby rodinných domov smerom 
k  výškovým budovám. Zároveň prispejú k  ob-
čianskej vybavenosti územia pestrou paletou ob-
chodných prevádzok, služieb a  administratívnych 
priestorov. Jedným z nich bude napríklad aj zdra-
vá materská škola realizovaná z dreva v pasívnom 
štandarde. 

Multifunkčné butikové budovy majú širokú škálu 
využitia. Buď ako klasické kancelárske priestory ale-
bo obchodné prevádzky vhodné pre kliniky krásy, 
zubné ambulancie, predajne bicyklov, showroomy 
či kombináciu týchto možností. Flexibilné rozlože-
nie interiérov umožňuje prispôsobiť budovy presne 
podľa potrieb a preferencií daného segmentu, pri-
čom objekty sa predávajú ako shell & core. 

Downtown Yards ponúka priestranné a elegantne 
navrhnuté kancelárske priestory, moderný dizajn, 
kvalitné materiály a  ergonomické riešenia. Admi-
nistratívne priestory budú vybavené pokročilými 
technológiami zameranými na udržateľnosť a ener-
getickú efektívnosť. Inteligentné osvetlenie, klimati-
zácia s nízkou spotrebou energie a systém rekupe-

rácie vzduchu prispievajú k zdravému a ekologicky 
šetrnému pracovnému prostrediu. Budovy budú 
vybavené najnovšími bezpečnostnými systémami 
vrátane 24-hodinového monitoringu, bezpečnost-
ných vstupov a požiarneho zabezpečenia. Pohodlné 
parkovanie pre zamestnancov a návštevníkov pria-
mo pri budove zabezpečí bezproblémový prístup 
k pracovným priestorom.

Výborná dopravná dostupnosť je jednou z  kľú-
čových výhod projektu Downtown Yards, keďže 
je priamo napojený na hlavné mestské obchvaty 
a dopravné uzly, čo umožňuje jednoduchý a rýchly 
prístup z  rôznych častí mesta aj okolitých oblastí. 
Blízkosť zastávok verejnej dopravy zabezpeču-
je pohodlné spojenie pre zamestnancov aj klien-
tov. Široká občianska vybavenosť vzhľadom na 
pešiu dostupnosť bratislavského downtownu či 
štvrte Eurovea City je samozrejmosťou, keďže je  
Downtown Yards situovaný v blízkosti všetkých dô-
ležitých služieb a zariadení. 

www.bratislavaoffices.sk
www.d-y.sk

Projekt Downtown Yards od 
skúseného developera JTRE 
vyrastá na pozemku medzi 
Košickou, Prístavnou, Plá-
teníckou ulicou a Mlynský-
mi nivami a bude vstupnou 
bránou do rozrastajúceho sa 
moderného centra Bratislavy. 
Zelená mestská štvrť s archi-
tektúrou v londýnskom štýle 
premení nevyužívanú bývalú 
priemyselnú lokalitu na nový 
plnohodnotný priestor s vy-
váženým mixom bývania, 
práce, oddychu, vybavenos-
ti a rozmanitých verejných 
priestorov. Okrem 656 
rezidencií ponúka developer 
na predaj tri samostatné mul-
tifunkčné budovy a na prvom 
poschodí každého rezidenč-
ného bloku i kancelárske 
jednotky. 

JTRE predáva multifunkčné 
budovy v Downtown Yards

Kolaudácia športovej haly 
prebehla 23. decembra 

2024, mestská časť už rieši 
len detaily pred otvorením. 
Jednou z  podmienok schvá-
lenia výstavby haly bolo aj 
vytvorenie multifunkčného 
ihriska na školskom dvore ZŠ 
Pankúchova 4. Mestská časť sa 

zapojila do výzvy MIRRI a žia-
dala o dotáciu na revitalizáciu, 
nezískala ju však. „Následne 
sa MČ uchádzala o  finančné 
prostriedky prostredníctvom 
Rady partnerstva BSK cez 
Program Slovensko a  výzvu 
Kvalitné a  inkluzívne vzdelá-
vanie. MČ získala dotáciu vo 

výške 323 800 €, realizácia 
je naplánovaná na rok 2025. 
Predmetom projektu je mo-
dernizácia vonkajšieho areálu 
ZŠ Pankúchova – atletický 
ovál (bežecký ovál, rovinka na 
krátke trate, skok do diaľky – 

doskočisko) a  exteriérová eko 
učebňa,“ píše sa v  dokumen-
te Kontrola plnenia uznese-
ní Miestneho zastupiteľstva 
mestskej časti Bratislava - 
Petržalka k 31.01.2025. (pn)

foto: in

Pri obojsmernej premávke 
tam totiž doteraz autá stá-

li v  rozpore so zákonom. Ten 
hovorí, že  “pri státí musí zo-
stať voľný aspoň jeden jazdný 
pruh široký najmenej 3 metre 
pre každý smer jazdy.”

Po novom tak budú môcť 
vodiči i  vodičky parkovať po 
oboch stranách legálne. Ešte 
donedávna na ceste dochá-
dzalo ku kolíznym situáci-
ám kvôli prechádzaniu áut 
z  oboch smerov. „Neraz sa 
mi stalo, že som sa dostal do 
stretu s  iným autom, ktoré 
nebolo schopné ani vycúvať, 

ani zaparkovať na voľné 
miesto. Musel som cúvať ja,“ 
domnieva sa obyvateľ Zniev-
skej Matúš B. „Boli prípady, 
kedy sa mi to stalo trikrát 
počas jednej snahy prejsť uli-
cou, takže za mňa určite dob-
ré riešenie.“

Jednosmerná cesta na 
Znievskej je súčasťou pláno-
vaného projektu zónovania 
časti Lúky 1, 2 a 3. Na jar 2025 
budú zrealizované aj samotné 
parkovacie státia. V  úseku 
jednosmerky ich bude vytvo-
rených 58. (mh, pn)

foto: Matúš Husár

Poslanec Juraj Mravec v in-
terpelácii žiadal sumarizá-

ciu činností, prác za rok 2024 
na objekte Malý Braník na 
Víglašskej ulici, zaujímalo ho, 
ako pokročila alebo kedy je 
plánovaná kontrola statiky, vy-
pratávanie a  sanácia priesto-
ru a  tiež plán činností na rok 
2025. „Starosta v  januárovej 
odpovedi uvádza: „Vo vzťahu 
k objektu Braník bol s hlavným 
mestom podpísaný Protokol 
č.11 88 0552 24 00 o  zverení 
majetku hlavného mesta Slo-
venskej republiky Bratislavy 
a  s ním súvisiacich práv a  zá-
väzkov do správy Mestskej 
časti Bratislava-Petržalka dňa 
14.11.2024, pričom doposiaľ 
neprišlo k fyzickému prevzatiu 
objektu, z  dôvodu neúplnosti 
podkladov zo strany hlavného 
mesta. Mestská časť vzhľa-
dom na uvedené v  roku 2024 
nevynaložila na revitalizáciu 
objektu žiadne finančné pro-
striedky. V  čase prípravy roz-
počtu mestskej časti na rok 
2025 nebol objekt MČ zverený 
a  nebolo jasné či k  zvereniu 
príde. Z  vyššie uvedeného ne-
bolo v  roku 2025 plánované 
vyčlenenie finančných pro-
striedkov a  s tým súvisiacich 
činností a  prác. V  súčasnosti 
platí rozpočtové provizórium. 
Vedenie MČ plánuje čerpať fi-
nancie na revitalizáciu objektu 
z externých zdrojov a podieľať 
sa na nej formou spoluúčasti, 
pričom k dnešnému dňu nie je 
známy konkrétny zdroj finan-
covania.“ (pn)

Prečo práce na 
Braníku stoja?
V septembri minulého 
roka schválilo mestské 
zastupiteľstvo žiadosť 
Petržalky o zverenie bu-
dovy Braníka a pozemku 
pod ním do správy 
mestskej časti. Poslanec 
Juraj Mravec sa v inter-
pelácii pýtal starostu 
Petržalky Jána Hrčku, čo 
odvtedy mestská časť 
v súvislosti s Braníkom 
podnikla. Výsledok je 
prekvapivý.

Novinky na Pankúchovej
V najbližších dňoch by mala byť slávnost-
ne otvorená Športová hala na Pankúchovej 
a zdá sa, že v tomto roku dôjde konečne aj 
k modernizácii vonkajšieho areálu ZŠ Pan-
kúchova. 

Zmena dopravy  
na Znievskej
Zjednosmernením Znievskej chce mestská 
časť predísť porušovaniu zákona o cestnej 
premávke, a tým zaistiť plynulosť a bezpeč-
nosť premávky.

Do paneláku na 
Togliattiho sa 

Juraj Baroš sa sťahoval už 
v auguste 1977. Od toho mo-
mentu s fotoaparátom v ruke 
absolvoval po sídlisku neko-
nečné prechádzky. „Kedysi 
som fotil pre seba a  občas 
premýšľam, prečo vlastne? 
Bola to vášeň, až posadnu-
tosť, zobrať fotoaparát a fotiť 
a  fotiť...“ hovorí Juraj Bartoš, 
jeden z  prvých fotografov 
novej Petržalky, v  rozhovo-
re pre Petržalské noviny zo 
septembra 2023. „Nepre-
mýšľal som vtedy nad tým, 
že čas fotkám pridá na váhe, 

dozrejú, banálne veci budú 
zrazu významnejšie, pretože 
v  kontexte času prehovoria 
o dobe, v ktorej sme žili.“

Vtedy ste zriedkavo videli 
niekoho prechádzať sa a fotiť 
na sídlisku, ale ľudia sa v  tej 
dobe foteniu nebránili. „Na-
opak, ochotne aj zapózovali. 
Dokonca, keď som zaklopal 

niekomu na dvere, že si ich 
chcem nafotiť, ako žijú, 

otvorili, pozvali ma 
dnu, tešili sa, že 

ich fotím.“
Kniha, 

k t o r ú 
pripra-

vuje Mar-
tin Kleibl - fotograf 

a zakladateľ OZ Konduk-
tor, ktoré sa venuje výskumu 
Petržalky, vizuálna umelkyňa 
Zuzana Pustaiová  a  ilustrá-
torka a  grafická dizajnérka 
Michaela Chmelíčková, priná-
ša výber fotografií z  takmer 
30 rokov fotografovania jednej 
bratislavskej mestskej časti. 
Kniha by sa mala čitateľom 
dostať do rúk v apríli 2025. Ak 
chcete byť medzi nimi, môže-
te ju ešte pár dní podporiť na 
stránke https://donio.sk/kni-
ha-juraj-bartos-petrzalka. (in)

foto: archív M. K.

Kniha s fotkami miest, 
kde ste vyrastali
Fotograf Juraj Bartoš bol 
jedným z  prvých obyva-
teľov a  tiež fotografov 
sídliskovej Petržalky. 
Traja umelci aktuálne 
pripravujú vydanie knihy 
Juraj Bartoš: Petržalka, 
ktorá  prináša komplex-
ne spracovaný archív 
jeho fotografií z  Petržal-
ky z  obdobia rokov 
1977  –  2004, 
kedy na 
s í d l i s k u 
žil.  Môže-
te ju získať 
medzi prvými.
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Vchádzam do jeho malič-
kej bezbariérovej dielne 

na Lachovej, ktorá tu funguje 
už 24 rokov. Priestor je vyu-
žitý na sto percent. Stoly, kde 
sa reže materiál, vzorkovníky 
s látkami, s molitanmi, v rohu 
nevyhnutný šijací stroj a kan-
celária... Mám pocit, že veľká 
sedačka nemá šancu sa sem 
vojsť. A predsa 99 percent re-
novácií čalúneného nábytku 
prebieha práve tu. Striedajú 
sa tu kuchynské lavice, sedač-
ky, stoličky, ale aj posilňovacie 
stroje a  neraz sa tu narodí aj 
atyp matrac alebo pelech pre 
psa.

V jednej z dvoch miestnos-
tí mi padne zrak na čerstvo 
vyčalúnené kreslo s úžasnými 
drevenými opierkami. Je pre-
krásne. A vyzerá tak pohodl-
ne. Automaticky k nemu vy-
kročím. „Na hotový výrobok 
sa môže ako prvý posadiť len 
majiteľ!“ upozorní ma Michal 
Bihari a ponúkne mi inú sto-
ličku. „To ste ho nevyskúšali 
ani vy sám?“ čudujem sa. 

„Nie, mne ho stačí otestovať 
rukami a viem, že je dobré.“

Čo odlišuje obchod  
od remeselníka

„Keď som sa začal učiť, 
v Bratislave bolo sedem škôl, 
ktoré pripravovali čalúnni-
kov. Dokonca sme boli rozde-
lení na autočalúnnikov, tých, 
čo renovovali starožitnosti 

a  tých, čo opravovali náby-
tok. Dnes už nie je ani jedna. 
Odbor síce zostal, horšie je to 
s praxou a ešte horšie so záuj-
mom mladých učňov,“ hovorí 
Michal Bihari a dodáva, že aj 
ich bolo v triede 32, ale pri re-
mesle zostali len štyria.

Pritom dopyt je. Aj 
v dnešnej dobe vecí na jedno 
použitie, sú ľudia, ktorí si vá-

žia staršie veci. „Potenciálni 
zákazníci sa však často zobu-
dia tesne pred Veľkou nocou 
a Vianocami a chcú prečalú-
nenie hneď. To je, bohužiaľ, 
zriedkakedy možné. Pracu-
jem sám, snažím sa vyhovieť 
každému, ale nie vždy sa to 
podarí.“ Kto sú jeho klienti?

Často ľudia, ktorí majú 
vzťah k  starému nábytku 

Článok vznikol v  spolupráci 
so  stránkou www.kdemaju.sk, 
ktorá mapuje vyše tisíc prevádzok a služieb v Petržalke. 

„Keď nás majster videl sedieť na laketníku, alebo ešte horšie, 
na hotovom výrobku, hádzal po nás všetko, čo mal po ruke,“ 
spomína čalúnnik Michal Bihari na svoje učňovské časy. 
„Dodnes si to nedovolím. Možno čakám, odkiaľ vybehne 
majster,“ smeje sa. 

Sadnúť si na lakťovú opierku
Najväčší hriech podľa čalúnnika?

alebo tí, čo si kúpili 
sedačku na mieru či 
susedia spoza hraníc. 
Vďační sú chovatelia 
psov a mačiek kvôli roz-
driapanému čalúneniu 
či dverám alebo eko 
nadšenci, ktorí nechcú 
nakupovať nové vždy, 
keď sa pokazí to staré. 
„Občas príde zákazník, 
ja mu nacením renová-
ciu a on povie, že za tú 
cenu si môže kúpiť novú 
sedačku. Určite áno. 
V  obchodoch, kde to je 

skôr o  kvantite ako o  kvalite. 
Keď rozoberám nábytok, vi-
dím, aký materiál bol použitý 
a  keď tam sú pásiky z  pne-
umatiky ako popruhy alebo 
drevotrieska aj na záťažových 
plochách, kam patrí masív, 
tak to nie je kvalitný výrobok. 
Títo predajcovia nerobia ser-
vis, a tak ich klienti prídu za 
mnou. Lenže niektoré tie se-
dačky sú také nekvalitné, že 
servis je drahší ako pôvodná 
cena,“ konštatuje čalúnnik. 

Aj preto ľudia lipnú na sta-
rom nábytku. Nielen z nostal-
gie. „Konštrukciu majú stále 
dobrú, určia si tvrdosť mo-
litanu, nájdu látku zo vzor-
kovníka a  sedačka im vydrží 
dvakrát toľko ako lacná, hoci 
nová z  obchodu,“ garantuje 
Michal Bihari a tvrdí, že roz-
diel medzi čalúnnikom a ob-
chodom cítite aj na molitane. 
„Keď sa ku mne zákazník 
o  5-6 rokov vráti a  povie, že 
chce vymeniť látku, ale moli-
tany sú stále super, viem, že to 
robím dobre.“ 

Navyše čalúnnik dokáže 
zmeniť nielen farbu sedačky, 
ale aj jej tvar alebo dizajn. „Za 
tých 24 rokov sa snažím pora-
diť každému, kto poradiť chce. 
Som presvedčený, že keď človek 
vojde do miestnosti, sedačka 
musí zaujať, nie sa v nej stra-
tiť. Je to ako s dobrou kompo-
zíciou. Na niečo musíte uprieť 
zrak ako prvé. Nie, že pohybu-
jete očami a  neviete, čoho sa 
pri pohľade do obývačky chy-
tiť. Keď potom prinesiem ho-
tovú sedačku a vidím nadšenie 
majiteľa, som rád.“ A klient má 
pocit, že získal nový kus nábyt-
ku a pritom nemusel riešiť, čo 
so starým, netrápil ho prevoz 
nového ani jeho skladanie. 
V  rámci Petržalky má totiž 
Michal Bihari dovoz a  odvoz 
veľkorozmerného nábytku na 
renováciu zdarma.

Sedenie ako vo vate
Pohľad mi zase padne na 

to staro-nové kreslo stojace 
na dotyk odo mňa. „Áno, na 
tomto môžete pokojne aj za-
spať, na rozdiel od dnešných 
sedačiek,“ zareaguje čalúnnik, 
keď vidí môj pohľad. „Sem si 
sadnete ako do vaty.“ Tvrdí, 
že pohodlie starých kresiel 
a  sedačiek je neporovnateľné 
s  tými aktuálnymi. „Nepoho-
dlné, nefo-
remné, visia 
vám z  nich 
nohy, bolia 
kríže a  rov-
né uhly sa 
kompenzu-
jú vatovými 
vankúšmi. Neraz ku mne prí-
de človek, že si kúpil sedačku, 
má vatové operadlá a  je to 
nepohodlné. Takým hovorím, 
že im urobím iné a s uhlami, 
ktoré by to malo mať.“ 

Bože, mám takú chuť si sad-
núť na to kreslo. Ale Michalo-
vi Biharimu nechcem spôsobiť 
infarkt. Doma si to kreslo as-
poň nájdem na internete. Ná-
padne sa podobá na dizajno-
vé kreslo Jindřicha Halabalu. 
Renovované sa predáva aj za 
niekoľko stoviek... Toto našla 
jeho klientka, keď vypratávala 
pivnicu rodičov. Bolo prežra-
té od myší, ale ona ho chcela 
uchovať. Priniesla rám a fotku, 

ako vyzeralo kedysi a čalúnnik 
doň viazal aj pružiny, ktoré 
dnešné sedačky už nepoznajú. 

Nie všetci sú však za vinta-
ge ochotní platiť. „Keď klient 
skonštatuje, že staré kreslo 
za tú cenu radšej vyhodí na 
zberný dvor, zastavím sa 
preň a  prečalúnim ho podľa 
seba. Nechcem, aby skončilo 
na smetisku. Dám naň re-
tro látku, zrenovujem drevo, 
a  pošlem mu fotku hotového 
výrobku. Veľa z nich si ho po-
tom odkúpi. A keď nie, nemá 

problém ho 
predať,“ ho-
vorí Michal 
Bihari a  mne 
napadne, že 
svoju robotu 
má fakt rád. 

Pýtam sa 
ho, či si aj on vo svojom re-
mesle všimol, že dnes sme 
všetci Google odborníci na 
všetko. Narážam na videá, kde 
váš gauč získa novú tvár vďa-
ka kusu nalepenej koženky. 
Michal Bihari sa rozosmeje: 
„Samozrejme. Niektorí ľudia 
sa ma pýtajú, či nemám na-
lepovaciu koženku, ďalší žia-
dajú, aby som im ju nalepil na 
gauč a ďalší, aby som im ten 
polepený gauč opravil.“ 

Spomína na klientov, ktorí 
na youtube videli, ako možno 
svojpomocne očalúniť dvere 
proti hluku a  prefukovaniu. 
„Prídem k  nemu, chytím sa 
za hlavu a on mi hovorí, že na 

videu to vyzeralo jednoducho... 
Tí, ktorí sa učia na vlastných 
chybách sú tiež zákazníci,“ 
konštatuje a pokračuje: „Nieke-
dy, keď robím vchodové dvere, 
vlastník na mňa pozerá a na-
dobudne pocit, že je to jedno-
duché a druhé dvere zvládne aj 
sám. A potom mi volá, aby som 
mu ich prišiel opraviť.“ 

Pekná, ale fyzicky 
náročná

Náš rozhovor prerušuje zá-
kazník, ktorý priniesol malú 
pozornosť ako vďačnosť za 
odvedenú prácu. „Moja robo-
ta je pekná, môžem v nej tvo-
riť, baví ma, hoci je často fy-

zicky náročná,“ hovorí Michal 
Bihari a  dodáva, že problém 
nie je, že má mozole, dopi-
chané prsty a dorezané ruky, 
ale často vláči ťažké kusy 
nábytku, ktoré naňho v  oka-
mihu nepozornosti môžu 
spadnúť. „Tak som skončil na 
operačnom stole so zlomenou 
kľúčnou kosťou a  lakťovým 
kĺbom, natrhnutými šľacha-
mi a bicepsom...“ 

Čalúnnikov, ktorí sa v škole 
naučili všetko od pribíjania 
klincov, cez šitie na stroji až 

po výrobu matracov, ubú-
da. „Naša generácia starne 
a nemá nás kto nahradiť. Ja 
by som si aj rád niekoho vy-
choval, ale mladí dnes nema-
jú záujem robiť manuálne,“ 
dodáva Michal Bihari. 

Čo nás čaká, keď jeho ge-
nerácia odíde do dôchodku? 
Zostane nám len kupovať 
veci na jedno použitie? Alebo 
bude renovácia taká drahá, že 
sa stane luxusom?  (in)

foto: Martin Kleibl,  
archív M. B.

Pohodlie starých 
kresiel a sedačiek 
je neporovnateľné 
s tými aktuálnymi.

Kluby ZDRAVIA
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Ľ U D I AĽ U D I A

V škole sa naučil 
všetko od pribíjania 
klincov, cez šitie na 
stroji až po výrobu 
matracov.

➤

Vzorkovník s látkami

 To je premena!
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Takto si tu funguje-
me – časť obyvateľov 

tvorí, časť obyvateľov ničí. 
V  sobotu 18. januára v  noci 
niekto ukradol pamätný stĺp 
železnej opony z Parku obetí 
hraničiarov. Na čo dnes do-
tyčnému slúži? Má ho vy-

stavený doma v  obývačke? 
Alebo sa pokúša speňažiť 
kus ostnatého drôtu, ktorý 
bol jeho súčasťou? Nebol to 
originál, ale reprodukcia... 
Toľko márneho úsilia nad-
šencov, ktorí stĺp osadili... Je 
to smutné. Ingrid

Aký zmysel majú zelené 
pásy a  plastové kužele 

na križovatke Muchovo ná-
mestie a Farského? Vysvetlí-
te? 

 Ján

(pozn. red. V   magistrát-
nom časopise in.ba to mesto 
vysvetľuje znížením riziko-
vosti pre chodcov a  najmä 
pre deti. „Vysunuté nárožia 
majú hneď dve bezpečnost-

né výhody – vďaka skráteniu 
priechodov prejdú peši cez 
cestu rýchlejšie a na vozovke 
sú kratšie, zároveň po úprave 
geometrie odbočovacích pru-
hov jazdia vozidlá cez križo-
vatku pomalšie.“ Do ZŠ Čer-
nyševského totiž deti dovtedy 
prechádzali cez priechody, 
ktoré merali takmer 23 met-
rov. Prechádzanie cez vozov-
ku uľahčujú aktuálne peším 
aj stredové ostrovčeky.)

Chcete sa s nami podeliť o radosť, skúsenosť či o to, čo vás v Petr-
žalke trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl petrzalskenovi-
ny@gmail.com alebo na našom Facebooku www.facebook.com/
petrzalske.noviny.
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Na novovybudovanej 
križovatke pred 

Medissimom, z  Lietavskej 
smerom doprava na Jantá-
rovu cestu, som si všimol 
toto prudké zakončenie 
cyklo cesty. Ľutujem vo-
pred všetkých cyklistov, 
ktorí túto časť nebudú 
poznať alebo neodhadnú 
rýchlosť. Najmä tých, ktorí 

jazdia s  tretrami pripútaný-
mi k  cyklo pedálom. Ja tak 
jazdím a  odhadujem, žeby 
som bezpečne skončil na 
zemi.

Martin

Cyklisti, pozor!

VA Š E  N Á Z O R YD O B R Ý  T I P

PETRŽALSKÉ NOVINY 
čítajte aj na webe

www.bratislavskenoviny.sk

Pri príležitosti 50. výročia 
nového sídliska Petržalka 

boli v  roku 2023 na Námestí 
obetí hraničiarov vystavené 
na baneroch fotografie, ktoré 
dokumentujú začiatky novej 
Petržalky. Jednej obyvateľke 
„účka“ na Farského 4-12 sa tak 

páčili, že sa rozhodla požičať si 
ich od usporiadateľov a osadiť 
ich na plot detského ihriska 
v ich vnútrobloku. Výstava tak 
žije ďalej a ktokoľvek sa môže 
prísť pozrieť na staré fotky 
sídliska a porovnať lokácie so 
súčasnosťou. Čitateľ ka

Kaviareň, ktorá medzi 
priekopníkmi v  posky-

tovaní komfortu pre rodičov 
s  deťmi zmenila koncom 
roka 2024 majiteľa a  po je-
denástich rokoch chystá vo 
februári rekonštrukciu jedné-
ho z dvoch detských kútikov, 
ktorými disponuje. Preč pôj-
du schody, zmenia sa tapety, 
osvetlenie, chystajú komplet-
nú výmenu hračiek, nahradia 
ich drevené. Pribudnúť by 
mali aj nové nápoje a  jedlá. 

„Reflektujeme na potreby 
moderných mamičiek,“ ho-
vorí Erik Habáň a  dodáva, 
že do začiatku letnej sezóny 
prejde premenou aj exterié-
rové ihrisko, pribudnú nové 
preliezky, šmykľavky a  herné 
prvky pre väčšie deti. Ihrisko 
na terase by malo byť kryté 
a oplotené, čím sa zvýši kom-
fort pre rodičov. Otvorené je 
od pondelka do štvrtka od 
8.30h do 20h, v piatok až ne-
deľu od 9h do 21h.

Petržalskí rodičia vítajú najmä v zime každú 
prevádzku, kde si môžu v pokoji posedieť na 
káve a ich dieťa má priestor pre hru, kto-
rá neobmedzuje iných návštevníkov. Tu je 
zopár tipov.

Detský kútik, to nie je len
stolček v rohu kaviarne

Plnohodnotná reštaurácia, 
ktorú po kompletnej re-

konštrukcii otvorili v  decem-
bri 2024, ponúka pre rodičov 
s deťmi doslova malú herňu so 
stolmi na sedenie. Výhodou je, 
že je oddelená od reštaurácie, 
ide o samostatnú miestnosť so 

štyrmi stolíkmi, kde majú ro-
dičia svoje deti stále na očiach. 

Päť rokov bol tento priestor 
zatvorený, čo miestnych príliš 
nenadchýnalo, bolo tu pusto 
a  neporiadok. Aktuálne získali 
reštauráciu s výberom jedál z je-
dálneho lístka, obedovým aj det-

ským menu a najmä pizzou. „Ak 
by chcel niekto u nás robiť det-
skú oslavu, nie je problém. Za 
prenájom priestoru poplatok 
nepýtame. Detaily oslavy môže-
te riešiť s prevádzkarom,“ hovorí 
Jarmila Drážovská. Otvorené je 
denne od 10h do 22h. 

NOVÝ

Celá miestnosť pre deti

STARO-NOVÝ

Chcú vytvoriť komunitné centrum

STARO-NOVÝ

Priekopník chystá zmeny

DVORY beer & restaurant, Mánesovo námestie 5

Bubbles 2.0, Gercenova 4

Kaviareň MONSTERS cafe and bar, 
Rusovská cesta 54

Kaviareň, ktorá koncom 
minulého roka zmenila 

majiteľa, zrenovovala aj detský 
kútik a  pridala nové hračky. 
Ich víziou je byť prorodinnými 
a vytvoriť v prevádzke komu-
nitné centrum s  workshopmi 
či tvorivými dielňami pre deti, 
aby to nebolo len o sedení na 
káve. Detské oslavy si mô-
žete objednať vopred, ak si 

chcete rezervovať 
celý kútik, je to za 
poplatok. Tortu 
si môžete doniesť 
aj vlastnú, ale po-
núknu vám možnosť ju za-
bezpečiť. V  kaviarni sú v  po-
nuke čerstvé koláčiky aj rôzne 
snacky ako panini, focaccia či 
muffiny. „Chodí k  nám veľa 
oteckov s  potomkami, možno 

aj preto, že máme v  ponuke 
aj remeselné pivo,“ hovorí Va-
lentína Klamová. Cez týždeň 
majú otvorené od 9h do 21h, 
v  sobotu od 10.30h, v  nedeľu 
od 11h do 21h.

„Karolínka je veľmi strate-
gicky situovaná kaviareň 
s občerstvením pri škôlke. 
Majú preto štedré vonkajšie 
verejné ihrisko a fajn hernič-
ku vnútri,“ píše jedna z  náv-
števníčok na sociálnej sieti. 
Ďalší si pochvaľujú možnosť 

dať si tu nielen denné menu, 
ale už aj raňajky a  prípadne 
aj sedieť pri počítači zatiaľčo 
sa ich dieťa hrá vedľa. 

Táto kaviareň pre rodiny 
s  deťmi funguje štyri roky 
a za ten čas tu vznikla aj ko-
munita rodičov, ktorí ju nav-

števujú pravidelne aj vďaka 
rôznym akciám. V  lete sa 
vo veľkorysom areáli hneď 
vedľa prevádzky konajú aj 
letné tábory a, samozrejme, 
detské oslavy. Tie je možné 
zrealizovať aj v zime, za pre-
nájom sa neplatí. Otvorené 
je denne od 8h do 19.30h.

Miracolo funguje od roku 
2012.   Na kávu, koláčik či 
snack si tam môžete zájsť od 
pondelka do  piatka od 15h 
do – 19h, cez víkend od 10h 
do 18h. Kútik má preliezkový 
systém, hračky aj priestor na 
sedenie. Dieťa do 12 mesia-
cov má vstup zdarma, star-
šie platia za prvú hodinu 4 
eurá, každá ďalšia začatá ho-
dina stojí tri eurá. Prevádzka 
sa špecializuje na organizá-

ciu detských osláv. Môžete 
si vybrať malú párty (do 7 
detí/20 eur na dieťa), stred-
nú (do 12 detí má dve hodi-
ny kútik len pre seba, v cene 
160 eur sú aj pochutiny, vý-
zdoba, nápoj pre deti) alebo 
veľkú párty do 18 detí. Ani-
mátor je za príplatok 20 eur/
hodina. Doobjednať sa dá aj 
občerstvenie.

(in)
foto: archív prevádzok

Karolínka Café & Bistro, Humenské námestie

Detský kútik MIRACOLO, Fedinova 20

Pozvánka už na raňajky

Za poplatok
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 

Navštívte Dr. Martin zubnú kliniku a objednajte 
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KONIEC PROBLÉMOM S VAŠOU PROTÉZOU! 
VĎAKA MINIIMPLANTÁTOM BUDETE MAŤ OPÄŤ DÔVOD NA ÚSMEV!

Zavolajte na 0902/605 900 a získajte bezplatné informácie!

inzercia_proteza_3.indd 1 14.9.2016 23:31:29

Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)
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V druhej polovici 70-tych 
rokov 20. storočia pri 

výstavbe panelového sídliska 
mala ulica názov podľa Márie 
Majerovej - českej spisovateľ-
ky a komunistickej političky . 
Od 1. apríla 1991 podľa Zuzky 
Medveďovej slovenskej aka-
demickej maliarky a  ilustrá-
torky z Vojvodiny. Medveďo-
vá sa narodila 5. októbra 1897 
v  Báčskom Petrovci v  roľníc-
kej rodine, čo v  podstatnej 
miere ovplyvnilo jej výtvar-
nú tvorbu. Bola utiahnutým 
dievčaťom, čo sama pred 
rokmi priznala. „Ako malá 
som sa utiahla a  najradšej 
som bola sama. Premýšľala 
som nad všeličím. Ako zlepšiť 
a urobiť krajším všetko, čo ma 
obklopovalo a často som z ne-
pochopiteľných príčin plaká-
vala, nešťastná, že nevedia, 
prečo som nešťastná, skrátka 
svetobôľ, pre nič za nič,“ pove-
dala pred rokmi v  rozhovore 
pre Slovenský rozhlas. Širšia 
verejnosť si ju ako nádejnú 
výtvarníčku prvýkrát všimla 
počas Národného zhromaž-
denia, teda na prvých Sloven-
ských národných slávnostiach 
v  Petrovci 28. augusta 1919 

na výstave obrazov a ručných 
prác. Mimo Petrovca vystavo-
vala v lete roku 1920 v Záhre-
be. O  rok neskôr vo februári 
odcestovala do Prahy, nastú-
pila do súkromnej školy prof. 
Ferdinanda Enelmüllera, no 
z finančných dôvodov musela 
Prahu opustiť a  odcestovala 
do Berlína. Nepoznala však 
dostatočne nemčinu, preto 

sa vrátila domov. V roku 1923 
sa jej podarilo odísť späť do 
Prahy, zložiť prijímacie skúšky 
a zapísať sa na Akadémiu vý-
tvarného umenia. V  Prahe 
študovala u portrétistu Maxa 
Švabinského a  u profesora 
Jakuba Obrovského. Jednu 
z  najvýznamnejších samo-
statných výstav v  tridsiatych 
rokoch mala Zuzka Medve-
ďová v  Trenčíne roku 1934. 
V  auguste 1942 sa maliarka 
odsťahovala z  Petrovca do 
Bratislavy. 85-ročná Zuz-
ka Medveďová sa plánovala 
natrvalo vrátiť do Petrov-
ca, zdravie jej to však neu-
možnilo. Zomrela v  Pezinku  
1. februára. Jej umelecké dielo 
v  Petrovci ochraňuje Galéria 
Zuzky Medveďovej, otvorená 
1. júla 1989. (mč)

foto: www.muzeumslovakov.
rs, SNG
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Doménou vášho basketba-
lového klubu sú dievčatá. 
Aký je záujem? Hlási sa 
v  dobe sociálnych sietí do-
statok mladých?

S  radosťou môžeme po-
tvrdiť, že záujem o  basket-
bal medzi dievčatami stále 
trvá. Momentálne máme 
v  prípravkách na troch petr-
žalských školách 32 dievčat 
a  našou ambíciou je každo-
ročne rozšíriť počet prípra-
viek o jednu školu. Vidíme, že 
basketbal si stále dokáže nájsť 
miesto v srdciach detí aj v tej-
to digitálnej dobe.

V akom veku sa u vás môžu 
dievčatá venovať basketbalu?

Ideálnym vekom na začia-
tok je prvá alebo druhá trieda 
základnej školy. Samozrejme 
vítame aj dievčatá vo vyššom 
veku, ktoré prejavia záujem. 
Každé dieťa si môže nájsť ces-
tu k tomuto krásnemu športu 
a my sme tu na to, aby sme ho 
podporili.

V akých vekových kategóri-
ách trénujú u vás dievčatá?

Trénujeme dievčatá vo 
veku od 6 do 15 rokov, pri-

čom ich rozdeľujeme do šies-
tich vekových kategórií: U10, 
U11, U12, U13, U14 a U15.

Môže k  vám nastúpiť aké-
koľvek dievča, alebo musí 
spĺňať určité kritériá?

Každé zdravé dievča je 
u nás vítané. Na začiatok po-
skytujeme skúšobnú dobu, 
aby si mohlo vyskúšať či je 
práve basketbal športom, kto-
rému sa chce venovať. Nepo-
trebujeme žiadne špeciálne 
predpoklady – stačí chuť hrať 
a učiť sa.

Kedy môžu záujemkyne na-
stúpiť do vášho klubu?

Prihlásiť sa k nám dá kedy-
koľvek počas roka. Nemáme 
žiadne pevné termíny, preto-
že vieme, že záujem o  šport 
môže prísť kedykoľvek.

Je hlavnou požiadavkou výbe-
ru výška dievčat, alebo majú 
šancu aj nižšie dievčatá?

Výška nie je rozhodujúca – 
šancu majú všetky dievčatá. 
Máme medzi sebou aj nižšie 
hráčky, ktoré sú mimoriadne 
šikovné a  dokonca reprezen-
tujú Slovensko.

Aké sú ciele klubu pri tré-
novaní basketbalistiek?

Naším hlavným cieľom je 
priviesť čo najviac dievčat 
k  basketbalu. Okrem toho 
sa snažíme vychovať hráčky, 
ktoré sa raz môžu stať súčas-
ťou slovenskej reprezentácie.

Aké vlastnosti podporujete 
u dievčat pri športe?

Basketbal je šport dostupný takmer každému. Finančne nie je 
náročný, stačí lopta a kôš a môžete hrať. V Petržalke sa basketbal 
teší záujmu mladých. O tom dievčenskom sme sa zhovárali s Ro-
manom Barčákom, šéftrénerom BKM Petržalka – Five Stars.

v digitálnej dobe
Basketbalu sa darí aj

U dievčat rozvíjame zdravé 
sebavedomie, ale zároveň ich 
učíme, že tímová spolupráca 
je základom úspechu. Basket-
bal je kolektívny šport, kto-
rý vyžaduje spoločné úsilie 
a rešpekt voči tímu.

Basketbal bol vždy vníma-
ný ako finančne nenároč-
ný šport, lebo v  podstate 
potrebujete hlavne loptu 
a  kôš. Aké sú podmienky, 
ak chce u vás dievča chodiť 
do klubu?

Je pravda, že samotné vy-
bavenie nie je finančne ná-
ročné, no fungovanie klubu si 
vyžaduje značné prostriedky. 
Prenájom telocviční, účasť na 
súťažiach SBA, rozhodcovia 
či medzinárodné turnaje – to 
všetko sú výdavky, ktoré musí-
me pokryť. Rodičia nám s tým 
veľmi pomáhajú a  zároveň 
sa snažíme držať poplatky na 

únosnej úrovni. Veľkú podpo-
ru nám poskytuje aj Mestská 
časť Petržalka, za čo im patrí 
naša vďaka. Menšie sumy zís-
kavame aj od iných organizácií.

Aké sú vaše najväčšie úspe-
chy, ktoré sa podarilo do-
siahnuť?

Momentálne máme v širšej 
nominácii Slovenska 15 hrá-
čok v  rôznych vekových ka-
tegóriách. V aktuálnej sezóne 
bojujeme v troch kategóriách 
o účasť na záverečnom turnaji 
Majstrovstiev Slovenska. His-
toricky získal dievčenský petr-
žalský basketbal niekoľko titu-
lov Majstra Slovenska. Tieto 
hráčky sa uplatnili v  domá-
cich a zahraničných kluboch. 
Radi by sme na tieto úspechy 
nadviazali a veríme, že sme na 
správnej ceste. (mč)

foto: archív BKM  
Petržalka – Five Stars

Od januára je mest-
ská časť Petržalka 

v  rozpočtovom provizóriu. 
„To znamená, že nemôže 
prekročiť jednu dvanástinu 
minuloročného rozpočtu, čo 
predstavuje zhruba 6 milió-
nov eur mesačne na bežné 
výdavky. Nevýhodou také-
hoto hospodárenia je, že ne-
môžeme čerpať kapitálové 
výdavky, čiže do schválenia 
rozpočtu sú pozastavené 
všetky nové investičné pro-
jekty, ktoré neboli v  minu-
lom roku schválené alebo 
rozbehnuté,“ informovala 
nás hovorkyňa Petržalky Má-
ria Halašková.

Prečo sa to netýka re-
konštrukcie na Medveďo-
vej? „Uvedené práce na 
bytovom dome Medveďova 
boli schválené v  roku 2024 
v  rámci financovania pro-
stredníctvom ŠFRB, jedná sa 
o vopred dohodnuté úpravy 
priestorov, ktoré sú dlhodo-
bo v nevyhovujúcom stave,“ 
reagovala Zuzana Grečová, 
vedúca finančného oddele-
nia Petržalky.

Hovorkyňa Petržalky 
k  tomu dodáva, že aktuál-
na rekonštrukcia, ktorej sú-

časťou budú búracie práce, 
vyspravenie podláh, stien 
stropov, výmena dverí či 
výmena elektroinštalácií, 
nie je súčasťou projektu 
„Odstránenie systémových 
porúch a  obnova bytového 
domu Medveďovej 21“. Na 
ten bolo v  ešte neschvále-
nom rozpočte na rok vy-
hradených cca 3,7 milióna 
eur. V  dokumente Odpočet 
investičného plánu pre rok 
2024, ktorý na februáro-
vé zastupiteľstvo dostali 
poslanci sa k  Medveďovej 
píše, že „ŠFRB schválil len 
časť prostriedkov (cca 10 
percent), realizácia sa prav-
depodobne odsunie až po 
získaní externého financo-
vania vo väčšej miere“.

Aktuálny projekt má 
názov „Zmena účelu vyu-
žitia spoločných priesto-
rov – núdzové bývanie BD 
Medveďovej 21“. Po jeho 
ukončení tu nájde priestor 
18 klientov. Zariadenia nú-
dzového bývania a  Útulku, 
ktorý prevádzkuje Stredisko 
sociálnych služieb Petržalka 
a  zriaďovateľom je mestská 
časť. (in)

foto: Marian Dekan

Byty pre matky  
s deťmi v núdzi
Od 3. februára prebieha v dome na  
Medveďovej rekonštrukcia priestorov. Potrvá  
12 týždňov. Nemá to však nič spoločné 
s plánovanou miliónovou investíciou, kto-
rou by sa mali odstrániť systémové poruchy 
v dome so sociálnymi bytmi, ktorý patrí 
mestskej časti.

Z utiahnutého 
dievčaťa významná 
slovenská maliarka

Zuzana Medveďová bola jednou z pr-
vých slovenských maliarok. Po Nežnej 
revolúcii po nej pomenovali v petržal-

skom Ovsišti jednu z ulíc. 

Mladík

Handlovka

Ideálnym vekom, kedy začať s basketbalom, je prvá alebo 
druhá trieda základnej školy. Klub však pozýva aj dievčatá 
vo vyššom veku.

➤
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Pošlite do 28.02. 2025 znenie 
tajničky z krížovky na sutaz@
banoviny.sk a vyhrajte knihu  

Chute mojej Indie.
Veľa ľudí si myslí, že indické jedlá 
sú pikantné a zložité na prípravu. 

Šéfkuchár Shrey Kadam vás 
presvedčí, že to tak nie je. V tejto 
knihe plnej vôní, farieb a korenín 
nájdete množstvo jednoduchých 
receptov, vďaka ktorým okúsite 

rozmanité chute skutočnej Indie. Knihu zakúpite na bux.sk

 Štatút súťaže nájdete na banoviny.sk.


